

Karan 3 : Adamaden

Karan damina

Ala ta kuma dɔrɔn le bɛ se ka an demɛ ka adamaden cogo faamu. Ni Ala ta kuma tɛ, foyi wɛrɛ tɛ se ka an karan o kow ra adamaden ta fan fɛ.

Adamaden dancogo, ani fɛn minw bɛ ale ni danfɛn tɔw bɔ nyɔɔɔn na, ani fɛn minw ka adamaden bla jurumun na, ani adamaden labancogo, Ala ta kuma dɔrɔn le bɛ se ka o kow gbɛya an ye.

1. Adamaden bɔra min ?

Mɔɔw ka nyinini caman kɛ, ka karan caman kɛ, janko ka adamaden bɔyɔɔ lɔn, walama a dancogo. Karankebaga baw ani lɔnnikebaga baw ka nin kow sɛgɛsɛgɛ kɔsɛbɛ. Dɔw k'a fɔ ko adamaden tun ye fɛn nyanaman fitini dɔ le ye a damina ra, o kɔ fɛ a sɔrɔra ka bonya ka kɛ mɔɔɔ yɛrɛ ye. Dɔw fana k'a fɔ ko adamaden ma dan, nka a nana a yɛrɛ ma le dugukolo kan.

An ka kan k'a lɔn ko o karanw bɛɛ ye faninya kumaw le ye ; adamadenw yɛrɛ ta miiriya lo, sabu ni an ka adamaden ta hakiri bonya jatemina, an b'a ye ko ale hakiri tɛmɛna danfɛn tɔ bɛɛ ta kan ; o ra an tɛ se k'a fɔ ko adamaden ma dan, walama ko a nana a yɛrɛ ma ten.

Ala ta kuma le bɛ adamaden dancogo fɔ an ye. Ala ta kuma ko :

- Ala le ka fɛn bɛɛ dan: «*Fɔlɔfɔlɔ, Ala ka sankolo dan, ka dugukolo dan.*»(Damina 1.1)

- Ala le ka cɛ dan ka kanya ni a yɛrɛ cogo ye ; a ka cɛ ni muso dan. «*Ala ka mɔɔɔ dan ka kanya ni a yɛrɛ cogo ye, a k'a dan ka kanya ni ale Ala yɛrɛ cogo ye. A ka o dan cɛ ani muso.*»(Damina 1.27)

- Ala ka cɛ dan ni dugukolo buguri ye, ka nyanamanya nin don a ra, cɛ kɛra mɔɔɔ nyanaman ye. «*Masa Ala ka dugukolo bɔɔɔ ta ka mɔɔɔ lalaga ni a ye. O kɔ, a ka nyanamanya nenekiri fiye ni a dafɔnyɔ ye k'a don mɔɔɔ nunwo fɛ; mɔɔɔ k'a kɛ mɔɔɔ nyanaman ye.*»(Damina 2.7)

Ala ka adamaden dan a yɛrɛ cogo ra ; o kɔrɔ ye ko wagati min a k'a dan, jurumun tun t'a ra, a tun saninyanin lo i ko Ala yɛrɛ. Ala tun b'a fɛ adamaden ye to a danbaga ta jennyɔɔɔnya ra. Ala ka adamaden dan k'a sigi danfɛn tɔw bɛɛ kunna, janko ka nɔɔrɔ la ale Ala yɛrɛ kan, ani janko adamaden ye Ala bonya, k'a tando wagati bɛɛ. Ala ta kuma ko: «*...ne tɔɔɔ bɛ minw bɛɛ ra, ne ka minw bɛɛ dan ne ta nɔɔrɔ kɔsɔn, ka o kɛ mɔɔɔ ye, ka o labɛn.*» (Ezayi 43.7)

2. Ala ka adamaden dan k'a to a yɛrɛ ma

Ala tun bɛ se ka fɛn suguya wɛrɛw dan, minw tun bɛna a sago kɛ jagboya ra. Nka a diyara Ala ye ka adamaden le dan, k'a to a yɛrɛ ma, janko a ye a latike a yɛrɛ ye ka sɔn ka Ala bato, walama ka ban.

Adamadenw bɛ toronkefɛn minw lalaga, an b'a ye ko sago tɛ o fɛnw fɛ, ka ban, walama ka sɔn. Yɔrɔ min ka i diya i bɛ a bla o yɔrɔ ra, a fana bɛ to yi. Nka adamaden tɛ o cogo ra; ale bɛ se ka sɔn fɛn dɔ ma, walama ka ban. O bɛɛ n'a ta an bɛ den le fɛ ka tɛmɛ toronkefɛnw kan, sabu den le bɛ se ka an kanu, ka an bonya, ka kuma ni an ye. Ala ni adamaden fana ta bɛ ten. Ala ka an dan ka an to an yɛrɛ ma. An bɛ se ka sɔn Ala ta ma, walama ka ban a ta ma.

An ka kan ka nin faamu, ko Ala ka an to an yɛrɛ ma, ka sɔn walama ka ban ale ta ma; melekɛw fana danna o cogo ra.

3. Adamaden cogo

An bɛ fɛn fɔlɔ min ye adamaden na, o ye a farikolo ye: o kɔrɔ ye a kungolo, ani borow, ani senw, ani a fari yɔrɔ tɔw.

Nka an b'a ye Ala ta kuma ra ko nin fana bɛ adamaden na. Nin le bɛ adamaden nyananmanya. O le sababu ra an bɛ se ka tagama, ka kuma, ka baara kɛ, ka a yɛrɛ lamaga. An tɛ se ka nin ye an nya ra.

Hakiri fana bɛ adamaden na. O ni nin ka surun nyɔɔɔn na. Adamaden ta hakiri le b'a to a bɛ miiri Ala ra, ka Ala nyini, ka Ala bato.

Ala ta kuma be o fen saba ko fo : «*Ayiwa, hera tigi Ala yere ye aw yoro bee saninya. Aw hakiri, aw nin, ani aw farikolo, o bee saninyanin ye to fo ka na se an Matigi Yesu Kirisita nalon ma, nogyoro kana ke o si ra.*» (1 Tesalonikikaw 5.23)

Ni mogo sara a nin be bo a ra ; hakiri te ke a fe tuun. A farikolo be seko ka ke bogo ye tuun. Nka lon do, o tigi bena kunu ka don Ala ta arijana kono, walama ka Ala ta kiti kunben.

4. Setana ka Adamaden nege k'a bla jurumun na

Ka kanya ni Ala ta kuma ye, Setana tun ye Ala ta danfe do ye, min ta sebgaya tun ka bon kosebe. Nka Setana ni meleke werew murutira Ala ma. Kabini o wagati ra, a kera Ala jugu ye, a b'a fe ka Ala ta baara cen.

Ala ta kuma b'a fo an ye ko Ala tun ka adama ni Hawa dan ka o bla yiritu nyuman kono hera ra, min togo ye ko Edeni yiritu. O mako tun be fen o fen na, o tun be o soro. Nka Ala tun k'a fo o ye ko yiri min ye kojugu ani konyuman lonniya yiri ye, ko o man kan ka o yiri ta den domu, n'o te o be sa. Lon do setana ka sa cogo ta, ka na adama ni a muso nege yiritu kono. O ka o yiri den do domu minke, o bora Ala ta jennyogonya ra ; o kera jurumunkebagaw ye, sabu o banna Ala ta kuma ma. O kow be soro Damina kitabu sira saba ra.

Ala ta kuma ko: «*Sabu mogo bee ka jurumun ke, o koson mogo si te se ka Ala ta ngoro ye.*»(Romukaw 3.23)

Karan laban

Ala ta kuma b'a yira an na ko Ala ka adamaden dan ka kanya ni a yere cogo, janko ka ngoro la ale Ala yere kan. Nka adamaden ka Ala kan bla, ka jurumun ke minke, jennyogonya min tun be adamaden ni Ala ce, o jennyogonya cenna. O le koson adamaden bee, ce fara muso kan, an bee kera jurumunkebagaw ye. An bee be Ala ta kiti koro.

Kunfe karan : « Masa Ala ka dugukolo bogo ta ka mogo lalaga ni a ye. O ko, a ka nyanamanya nenekiri fiye ni a dafonyo ye k'a don mogo nunwo fe; mogo k'a ke mogo nyanaman ye.» (Damina 2.7)

Nyininkariw

- 1) Adamaden bora min ?
- 2) Ala ka mogo dan cogo di ?
- 3) Mun le be adamaden ni beganw bo nyogon na ?
- 4) Mun le ka adamaden bla jurumun na ?
- 5) Ala tun ka mun fo Adama ye ?